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ZŠ a MŠ Jaromíra Hlubíka Lipov – úspechy našich detí
Souteze – 2014/15

Vážení spoluobčané,
měsíc červen se co nevidět přehoup-
ne do své druhé poloviny a to je 
doba, kdy se „skládají účty“ ve škole. 
Myšlenky dětí se již upínají k prázdni-
nám, které se nezadržitelně blíží. Přeji 
všem, jichž se to týká, jak dětem, tak 
učitelskému sboru, včetně pana ředi-
tele, paní učitelkám MŠ a všem pra-
covníkům Základní školy a mateřské 
školy Jaromíra Hlubíka Lipov pohodo-
vé a bezúrazové prožití nastávajících 
letních prázdnin.
Dále dovolte pár informací o pracov-
ní činnosti Obce Lipov. V současné 
době je realizována vnitřní rekon-
strukce Sokolovny, kterou má obec 
v dlouhodobém pronájmu od loňské-
ho května. Termín dokončení stavby 

30. červen nebude dodržen v dů-
sledku posunu zahájení stavby. Od 
loňského roku probíhá také výstavba 
„Mokřadu“, tady je termín dokončení 
30. října 2015, který musí být dodržen. 
Z menších stavebních akcí jmenuji 
prodloužení vodovodu v lokalitě Za 
Humny, kde bude následovat stav-
ba provizorního prodloužení míst-
ní komunikace (která bude sloužit 
po dobu staveb RD v dané lokalitě) 
a stavba prodloužení veřejného os-
větlení. Dále je naplánována oprava 
asfaltového povrchu místní komuni-
kace k rodinným domkům Režňáko-
vých, Vodných a Slezákových.
Ještě pár slov o změnách na obecním 
úřadě, v měsíci dubnu ukončil pra-
covní činnost pan Jarin Hořák, který 

po čtrnácti letech práce u obecní-
ho úřadu odešel do důchodu. Tímto 
bych mu rád poděkoval za odvede-
nou práci . Do pracovní pozice účetní 
byla přijata paní Jana Kolaciová a od 
1.6.2015 byla přijata paní Magdalé-
na Kománková do pozice knihovnice 
v obecní knihovně. Svou činnost 
k uvedenému datu ukončil pan Zde-
něk Kolařík, dlouholetý knihovník. 
Také jemu děkuji za dlouholetou pra-
covní činnost pro místní knihovnu. 
Do pracovní pozice technik byl přijat 
pro Svazek obcí Lipov, Louka – ČOV 
a kanalizace pan Ladislav Kolacia. To-
lik ve věci personálních změn.
Závěrem dovolte, abych i Vám všem 
ostatním občanům, na které už se ne-
vztahují prázdniny, popřál do dalších 
měsíců letošního roku pohodu a hla-
vě hodně zdraví.

Miloslav Jagoš
starosta obce

21. 1. – Olympiáda z MA Z5 – Hodonín, okres

 (5 – Migotová Anežka – 11. místo,
          Maga Milan – 26. místo,
                 Mikéska Erik – 38. místo)
5. 2. – Olympiáda z JČ – Hodonín, okres

 (9 – Maňáková Klára – 15. místo)
19. 2. – Soutěž žáků ZUŠ v sólovém zpěvu – Kyjov, okres

 (3 – Strachotová Miriam – 2. místo)
4. 3. – Přehlídka dětských recitátorů – Hodonín, okres

 (8 – Kováčiková Michaela – 5. místo)
17. 3. – Soutěž žáků ZUŠ v sólovém zpěvu – Kyjov, kraj

 (3 – Gažáková Kristýna – 2. místo)
19. 3. – Velická laťka – okresní kolo – Velká n. V.

 družstvo A (Maňáková Hana (9), Kozumplík Patrik (8), 
Krchák Michal, Karlíková Petra (oba 7)) – 1. místo!!!

 družstvo B (Halíček Martin, Kazíková Klára (oba 9), Dančík 
Ivo, Švrčková Denisa (oba 6)) – 3. místo

 jednotlivci: Halíček Martin (9) – 4. místo
   Čerešňák Roman (9) – 16. místo
   Kolacia Václav (9) – 21. místo
   Kozumplík Patrik (8) – 5. místo
   Červenka Jan (8) – 18. místo
   Škopík David (8) – 25. místo
   Maňáková Hana (9) – 3. místo
   Kazíková Klára (9) – 10. místo
   Kománková Anna (9) – 17. místo, 

   Krchák Michal (7) – 4. místo
   Dančík Ivo (6) – 5. místo
   Červenka David (6) – 20. místo
   Štipčák Patrik (7) – 23. místo
   Karlíková Petra (7) – 4. místo
   Švrčková Denisa (6) – 7. místo
   Hořáková Tereza (7) – 18. místo
16. 3. – Horňácký zpěváček 2014 – Velká nad Veličkou:

 (4 – Joch Tomáš – 2. místo, 
  5 – Evják Hynek – 3. místo,
  8 – Strachotová Helena – 4. místo,
 účast: 6 - Jagošová Adéla, 
   5 – Evjáková Kateřina,
   4 – Jagoš Adam, Jagošová Elena, John Vojtěch,
   3 – Gažáková Kristýna, Strachotová Miriam)
25. 3. – Soutěž žáků ZUŠ ve hře na cimbál – Veselí n. M., kraj

 (6 – Jagošová Adéla – 2. místo)
10. 4. – Basketbal ml. žáci – Strážnice, okres – 3. místo

 (8 - Škopík David, Smetka Bronislav,
  7 - Maňák Jakub, Maňák Martin, Halíček Lukáš, Štipčák Patrik,
  6 – Dančík Ivo, Maňák Petr, Vondra Jakub)
14. 4. – McDonald´s cup – Hroznová Lhota, okrsek – 4. místo

 (5 - Štefánek Tomáš, Maga Milan, Mikéska Erik, Evják Hynek, 
Nálepa Bronislav,

 4 - Jagoš Adam, Joch Tomáš, Kománek Daniel)

Cinnost Obce Lipov ˇ

ˇ̌
ˇ ˇ
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16. 4. – Vybíjená – Velká nad Veličkou, okrsek

 hoši – 2. místo
  (5 – Evják Hynek, Maga Milan, Mikéska Erik, Miškeřík 

 Michal, Nálepa Bronislav, Štefánek Tomáš,
  4 – Kománek Daniel, Jagoš Adam, Joch Tomáš, John 

 Vojtěch, Jagoš František,
  3 – Štěpka Martin)
 děvčata – 2. místo
  (5 - Galečková Natálie, Karásková Barbora, Maňáková 

 Dominika, Migotová Anežka, Koláčková Natálie, 
  4 - Jagošová Elena, Kopecká Adéla, Maňáková Vendula, 

 Strýčková Aneta, Brhelová Sára, Kolaciová Veronika,
  3 – Dostálová Šárka) 
19. 4. – Věneček z rozmarýnu Fanoše Mikuleckého – Hodonín

 John Vojtěch (4) – 1. místo ve své kategorii!!!
25. 4. – Velký fl orbal – mezinárodní turnaj – Velká n. V., 

4. místo

 (9 – Halíček Martin, Maňák Štěpán, Sečkař Ondřej, Nálepa 
Vojtěch,

 8 – Čerešňák Tomáš, Karásek Martin, Škopík David,
 7 – Halíček Lukáš, Maňák Jakub, 
 6 – Dančík Ivo)
25. 4. – Velký fl orbal – mezinárodní turnaj – Velká n. V., 

4. místo

 (9 – Kománková Anna, Maňáková Hana, Maňáková Klára, 
Migotová Klára, Vdoviaková Lucie, Kazíková Klára, Slezáko-
vá Kateřina,

 8 – Strachotová Helena, Hrdinová Gabriela
 7 – Jagošová Rozálie)
26. 4. – Krajská soutěžní přehlídka dětských souborů – Vel-

ká n. V., 4. místo

 (7 – Dostál Radim, Jagošová Rozálie,
  6 - Eliáš Vladimír, Jagošová Adéla, Karásková Ludmila,
  5 – Evják Hynek, Evjáková Kateřina, Migotová Anežka,
  4 – Jagoš Adam, Jagoš František, Joch Tomáš, John Vojtěch, 

Valášek Ondřej, Jagošová Elena, Maňáková Vendula,
  3 – Kadubec Matěj, Karásek Josef, Kraus Martin, Gažáková Kris-

týna, Kadubcová Tereza, Pavlasová Valerie, Strachotová Miriam,
  2 – Chrenčíková Veronika, Maňásková Renáta, Miškeříková 

Simona, Polehňová, Alice, Sejkorová Tereza, 
  1 – Frantová Valerie, Jagošová Anastázie, Žáková Renata)
26. 4. – Zpěváček Slovácka  – Vacenovice

 Evják Hynek (5), Strachotová Helena (8) – účast
3. 5. – Slovácká stuha (přehlídka zpěváků) – Veselí nad Mo-

ravou – účast:

 (8 – Strachotová Helena,
  7 – Jagošová Rozálie,
  5 – Galečková Natálie,
  4 – John Vojtěch,
  3 – Gažáková Kristýna, Strachotová Miriam
  1 – Galečková Klára, Jagošová Anastázie)
6. 5. – Florbal malý st. žákyně – Žarošice, okres – 5. místo

 (9 – Kománková Anna, Maňáková Hana, Maňáková Klára, 
 Migotová Klára, Vdoviaková Lucie, Kazíková Klára, 

  8 – Strachotová Helena,
  7 – Jagošová Rozálie)
7. 5. – Hra na lidové nástroje – komorní a souborová hra – 

Mikulov, celostátní kolo:

 cimbálová muzika ZUŠ Velká n. V. – 2. místo
  (6 – Eliaš Vladimír,
   5 – Evják Hynek,
   3 – Karásek Josef,
   1 – Galečková Klára)
12. 5. – Pohár rozhlasu ml. žáci – okresní kolo – Kyjov – 

7. místo

 Červenka Jan (7) – 2. místo (výška), 17. místo (dálka)
 Dančík Ivo (6) – 3. místo (výška), 3. místo (kriket)
 Štipčák Patrik (7) – 18. místo (kriket), 29. místo (60 m)
 Červenka David (6) – 20. místo (dálka), 22. místo (60 m)
 Škopík David (7) – 24. místo (dálka), 34. místo (1000 m)
 Krchák Michal (7) – 10. místo (výška) 
 Vondra Jakub (6) – 23. místo (1000 m)
 Maňák Petr (6) – 19. místo (60 m)
 Maňák Jakub (7) – 27. místo (1000 m)
 Halíček Lukáš (7) – 26. místo (kriket)
13. 5. – Pohár rozhlasu st. žáci – okresní kolo – Kyjov – 

12. místo

 Halíček Martin (9) – 12. místo (koule), 23. místo (výška)
 Kolacia Václav (9) – 17. místo (dálka), 23. místo (koule)
 Pytel Patrik (9) – 23. místo (1500 m), 37. místo (dálka)
 Kozumplík Patrik (8) – 15. místo (výška), 33. místo (dálka)
 Karásek Martin (8) – 24. místo (1500 m), 36. místo (60 m)
 Čerešňák Tomáš (9) – 28. místo (1500 m), 34. místo (60 m)
 Čerešňák Roman (9) – 23. místo (výška), 37. místo (60 m)
 Pohár rozhlasu st. žákyně – okresní kolo – Kyjov – 10. místo
 Maňáková Hana (9) – 6. místo (výška), 14. místo (dálka)
 Maňáková Klára (9) – 9. místo (800 m), 12. místo (koule)
 Kománková Anna (9) – 25. místo (800 m), 34. místo (60 m)
 Kazíková Klára (9) – 11. místo (výška), 35. místo (dálka)
 Vdoviaková Lucie (9) – 9. místo (koule), 36. místo (dálka)
 Karlíková Petra (7) – 18. místo (výška), 29. místo (60 m)
 Štefánková Kateřina (8) – 31. místo (60 m)
 Strachotová Helena (8) – 33. místo (koule)
 Kováčiková Michaela (8) – 27. místo (800 m)
27. 5. – Florbal malý ml. žáci – Veselí nad Moravou, okrsek 

– 3. místo

 (7 – Maňák Jakub, Maňák Martin, Štipčák Patrik,
  6 – Červenka David, Dančík Ivo, Maňák Petr, Sedlář Jaroslav, 

Sečkař Filip, Koňárek Tomáš)
26. 5. – Florbal malý st. žáci – Strážnice, okrsek – 3. místo

 (8 –  Čerešňák Tomáš, Karásek Martin, Škopík David, Smetka 
Bronislav, Červenka Jan, Moravec Rostislav)

4. 6. – Malá kopaná ml. žáci – Veselí n. M., okrsek – 3. místo

 (8 –  Škopík David, Smetka Bronislav, Maňák Jakub, Maňák 
Martin, Červenka David, Dančík Ivo, Maňák Petr, Koňárek 
Tomáš, Maga Petr)

6. 6. – Střelba ze vzduchovky – Tasov, okrsek – 3. místo

 (3 –  Kraus Martin)
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Podekování
Rádi bychom poděkovali paní učitelce Jarmile Ovečkové za dlouholetou a obětavou činnost na naší škole. 
Působila zde několik desítek let nejenom jako učitelka, ale i jako vedoucí souboru Lipovjánek a objevila nejeden 
dětský talent. Nyní si bude užívat zaslouženého seniorského klidu a pohody. Přejeme jí dlouhé a pevné zdraví 
do dalších let.

Ředitelství ZŠ

ˇ

Hory - PradědHory - Praděd

Mezinárodní turnaj ve fl orbaluMezinárodní turnaj ve fl orbalu

Horňácký čtyřboj Jaromíra HlubíkaHorňácký čtyřboj Jaromíra Hlubíka

Pohár rozhlasuPohár rozhlasu

Cena Anny a Jaromíra Hlubíkových - 2015
pro nejlepší záky ZŠ a MŠ Jaromíra Hlubíka Lipov

Slavnostní předání proběhlo dne 05.06.2015 na školním 

hřišti základní  školy.

 „Ceny“ podle bodu 5a):

Podle navržených kritérií pro 2. stupeň ZŠ vychází následující 
pořadí:

1. Maňáková Hana .......................................................................... 6 725 b.
2. Chrenčíková Denisa  .................................................................  6 565 b.
3. Kománková Anna  .....................................................................  5 530 b.

ˇ

LLLiipppoovvsskkkéé lllíísstttkkkyyy cc. 44888
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„Ceny“ podle bodu 5b):   

Podle navržených kritérií pro 1. stupeň ZŠ vychází ocenění těch-
to žáků 5. třídy:

1. Migotová Anežka ........................................................................6 445 b.
2. Polehňa Ondřej ............................................................................5 880 b.
3. Maňáková Dominika ................................................................  5 660 b.

Individuální reprezentace školy

• Olympiáda z MA Z5 (Migotová A., Maga M., Mikéska E.)
• Olympiáda z JČ (Maňáková K.)
• Přehlídka dětských recitátorů (Kováčiková M.)
• Soutěž žáků ZUŠ v sólovém zpěvu (Gažáková K., Strachotová 

M.)
• Horňácký zpěváček 2014 (Joch T., Evják H., Strachotová H., 

Jagošová A., Evjáková K., Jagoš A., Jagošová E., John V., Gažá-
ková K., Strachotová M.)

• Věneček z rozmarýnu Fanoše Mikuleckého (John V.)
• Zpěváček Slovácka (Evják H., Strachotová H.)
• Slovácká stuha (přehlídka zpěváků) (Strachotová H., Jago-

šová R., Galečková N., John V., Gažáková K., Strachotová M., 
Galečková K., Jagošová A.)

• Soutěž žáků ZUŠ ve hře na cimbál (Jagošová A.)
• Hra na lidové nástroje – komorní a souborová hra (Eliaš V., 

Evják H., Karásek J., Galečková K.)

Kolektivní reprezentace školy 

• LIPOVJÁNEK  I.  + muzika – reprezentace školy v obci a okolí
• LIPOVJÁNEK  II. – reprezentace školy v obci a okolí
• MAŽORETKY – reprezentace školy v obci a okolí 
• Společenské tance - reprezentace školy v obci a okolí 
• Aerobic mladší
• Aerobic starší

Sportovní soutěže

Oceněni byli tito žáci:
• Mladší dívky (Jagošová R., Karlíková P., Švrčková D.)
• Starší dívky (Kománková A., Maňáková H., Maňáková K., Mi-

gotová K., Vdoviaková L., Kazíková K., Slezáková K., Stracho-
tová H., Hrdinová G.)

• Mladší hoši (Maňák J., Maňák M., Halíček L., Štipčák P., Kr-
chák M., Červenka D., Dančík I., Maňák P., Vondra J.)

• Starší hoši (Čerešňák R., Halíček M., Kolacia V., Maňák Š., 
Pytel P., Čerešňák T., Červenka J.,  Karásek M., Kozumplík P., 
Škopík D., Smetka B.)

Naše škola skončila na výborném 4. místě ve sportovních sou-
těžích pořádaných Asociací školních sportovních klubů okre-
su Hodonín. V tomto školním roce soutěžilo 37 škol.

Vzpomínka na 
Jaromíra Hlubíka

CCCeerrvveenn 220011555ˇ

Učitel odbojář vlastenec - Jedním slovem hrdina.
V zahraničí bojoval, i když doma ho čekala rodina.
Člověk, který vlast svou nadevše miloval,
i život svůj by za ní dal.

Byl to člověk - ztělesnění odvahy a cti,
člověk odhodlaný, s plným srdcem hrdosti.
V jeho žilách proudila spravedlnost čistá,
byl to člověk s velkým srdcem, a to je pravda jistá.

Byl upřímný, vždy druhému štěstí přál.
Mnoho lidí zachránil s ochotou všem pomáhal.
Vždy byl skromný, na nikoho si nehrál,
i přes všechnu skromnost, bohatství měl větší než leckterý král.

To bohatství se skrývá v jeho hrudi,
srdce - diamant - tak čistý až to obdiv budí.

Byl to učitel, žáky milován,
byl to dar z nebe, který jim byl dán.
Proto jeho jméno nese naše škola,
aby navždy zachována byla jeho hrdinství a moudrá slova.

Napsala: Michaela Kováčiková, 
8. třída ZŠ Jaromíra Hlubíka Lipov
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Z očí jim kouká rozjařilost a bujarost, 
jejich energie se zdá být nevyčerpa-
telná. Křik, lomoz a výskot, míhání 
dětských postav – i tak někdy začínají 
zkoušky souboru Lipovjánek I., než 
se nám podaří ty malé „rozpustilce“ 
uklidnit a začít normální přípravu. 
Nejdříve se rozezpívat u houslí a po-
tom hurá na další pohybové a taneční 
věci! Někdy se po takové hodině cítí-
me jako po celodenní túře na Javoři-
nu, ale bez jídla a pití. Děti si naštěstí 
tuto svou živelnost berou s sebou i na 
jeviště, smějí se a výskají, mají z toho 
radost. Tady teprve jako vedoucí vi-
díme, zda jsme šli správnou cestou či 
nikoliv. A když to děti baví i na jevišti, 
máme z toho velkou radost také my. 
Letos nám udělali obzvláště velkou 
radost. Nově složená malá cimbálo-
vá muzika začala naplno trénovat až 
před Vánocemi a s pásmem o zbojní-
cích jsme si možná ukousli trošku vět-
ší kousek. Proto jsme moc nepočítali s 

výběrem do krajského kola. Přesto se 
tak stalo a Lipovjánek I. se znovu octl 
ve Strážnici mezi nejlepšími soubory 
z Jihomoravského kraje, kde velmi 
dobře reprezentoval. A to není zdale-
ka všechno. Čekají nás ještě další za-

Lipovjánek l.
jímavé vystoupení na DFF v Rohatci 
(20.6.), na MFF ve Strážnici (25.-26.6.) 
a na Horňáckých slavnostech (18.7.).
Myslíme si tedy, že můžeme být na 
„naše vaše“ děti docela pyšní. 

Renáta a Petr Galečkovi

Lipovjánek na Mladém HorňáckuLipovjánek na Mladém Horňácku

Letošní rok začal pro FS Lipovjan skoro stejně dobře 
jako ten loňský. Po mohutné fašankové obchůzce 
s muzikanty muzik P. Galečky a J. Staši tančil Lipovjan 
koncem února v Rohatci, v březnu na velikonočním 
jarmarku v Uherském Hradišti a koncem dubna 
v Žeravinách v pořadu Na žeravjanských lůkách. Za-
čátkem května byl Lipovjan pořadatelem regionální 
soutěže O nejlepšího tanečníka verbuňku Horňácka, Ve-
selska, Strážnicka a lipovská sedlácká se v podání několi-
ka párů objevila i v pořadu ke Dni matek v tělocvičně ZŠ 
Lipov. Koncem května tančil Lipovjan Pod hájem v Louce 
a 14. června vystupuje spolu s mužským sborem z Lipo-
va na Bílokarpatských slavnostech v Uherském Brodě. Na 
letošním 70. ročníku Strážnických slavností můžete vidět 
kluky Lipovjanu v pořadu O nejlepšího tanečníka verbuň-
ku Slovácka nebo celý soubor Lipovjan v pořadu Zatan-
cujme si - Horňácko. Z tohoto stručného výčtu je patrné, 
že o účinkování Lipovjanu na různých akcích je stále zá-
jem. To je velice dobře, protože vystoupení a zážitky z nich 
jsou pro tanečníky jakousi odměnou za čas, který věnují 
pravidelným zkouškám. Pomyslně největší odměnou byl 

bezesporu loňský zájezd Lipovjanu do Jižní Korey. Deset 
dnů nezapomenutelných zážitků z Gangneungu a Soulu 
popisuje Janek Hrbáček takto: 
„Je to sice už pár týdnů zpátky, co jsme se ve zdraví vrá-
tili ze souborového zájezdu do Jižní Koreje, ale trochu 
by nás mrzelo, kdybyste vy, co nás máte rádi, nevěděli 
o tom, jak tam bylo. Pokusím se to stručně shrnout, tak 
tedy – malá ochutnávka. 
„Takovou nabídku budeme mít jen jednou v životě“, ký-
vali všichni souhlasně hlavou, a proto jsme neodmítli 
a přijali jsme pozvání na tento zájezd. 
A abych to urychlil, vynechám přípravy a přesunu nás 
rovnou na nádraží ve Veselí nad Moravou, kde naše cesta 
začínala. 

FS Lipovjan
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Sraz byl už ve tři čtvrtě na sedm. Všichni jsme v poho-
dě dodrželi harmonogram, a tak jsme ve volné chvíli 
navzájem porovnávali váhu zavazadel. Obdivování se 
nevyhnuli ani naše dvě nejbizarnější zavazadla – tubusy 
na úschovu straňanských šavlí a odvedeneckých vonic 
s pavími pery, které spíše připomínaly vojenskou techni-
ku. Nasedli jsme tedy do vlaku. Možná jste měli tu mož-
nost sdílet s námi vůz, a tedy zažít to veselé loučení s do-
movem, které se neslo v duchu písní a dobré nálady.
Další zastávkou nám byla Praha. Přesun na letiště probě-
hl hladce, ba dokonce se nám dostalo po štamprli hor-
ňácké slivovice (tímto díky Tomovi Hrbáčkovi).
Co vám budu vykládat, na létání letadlem je zajímavý je-
nom start a přistání, a tak už jsme v Dubaji. Bohužel ne-
byl čas vyzkoušet si odzemky pod Burdž Chalífou, tak ne-
zbývalo, než osedlat další letadlo s příští zastávkou Soul.
Tam už nás čekala naše průvodkyně a autobus, připra-
vený dopravit nás do města konání festivalu – Gangneu-
ngu. Znavení dlouhým letem jsme ještě z posledních sil 
zazpívali několik sedláckých a po příjezdu na hotel jsme 
zapadli do postele.
Ráno následoval přesun na festival. Po cestě jsme sfoukli 
pár zajímavostí a zašli také na náš první korejský oběd. 
Gastronomickým zážitkům se příliš věnovat nebudu, 
snad jen tolik – rýže, rýže, rýže a něco pálivého k tomu. 
(Ve skutečnosti si nebylo na co stěžovat, vždy se dalo as-
poň něco sníst, ba naopak, jídlo bylo často velmi chutné 
a byli jsme rádi, že jsme mohli poznat zahraniční kuchy-
ni.) Jen s hůlkami byl boj, který ne všichni zvládali.
Abych ale nezamluvil ten festival. Hned po příjezdu jsme 
udělali krátkou prostorovou zkoušku a šli se převléct 
a připravit. Netančili jsme sice všechny tance, které jsme 
plánovali, ale i tak se to dost natáhlo. Závěrem bych řekl, 
že se nám vystoupení povedlo, což jsme poznali i z po-
tlesku diváků. Že je svět malý a o náhody není nouze, 
nás přesvědčilo setkání se dvěma studentkami z Česka 
a Slovenska. Vyměnili jsme si kontakty a padla domluva 
na setkání v Soulu. Teď bylo zase na nás, abychom pozna-
li trochu té korejské kultury. Zhlédli jsme pár vystoupení 
a prošli areálem festivalu. Řeknu vám, tolik stánků není 
ani na Horňáckých slavnostech se Strážnickýma dohro-
mady krát pět. Vrátili jsme se na hotel a pro zpestření ve-
čera jsme si šli namočit nohy do moře. Otužilí jedinci vy-

zkoušeli jeho teplotu na celém těle. Další den nás čekalo 
opět vystoupení, a tak po pár štamprlách pro prevenci 
a na lepší spánek jsme se rozešli na kutě.
Ráno nás čekal sice trochu zamračený, ale jinak zajíma-
vý den. Cestou do kulturního centra jsme se zastavili 
v nádherném muzeu, které nám dalo možnost poznat 
starobylá obydlí místních. Navštívili jsme sídlo organiza-
ce, která zprostředkovala náš pobyt, a vydali se na další 
oběd, opět do tradiční korejské restaurace. Po obědě 
následovala příprava na vystoupení. S ještě pestřejším 
repertoárem jsme myslím předvedli pěkný výkon a na 
hotel jsem se tak mohli vrátit s pocitem dobře odvedené 
práce.
Následující den byl kvůli zrušenému vystoupení odpo-
činkový. Poznali jsme tedy zase něco z kultury a navštívi-
li národní park Seoraksan. Řeknu vám, opravdu nádhera.
A to už jsme v dalším dnu, kdy nás čekalo setkání a spo-
lečný oběd s představiteli festivalu. Přijel za námi samot-
ný ředitel a jeho pomocníci, a tak jsme nezapomněli 
ukázat a taky zahrát něco tam od nás. Ještě jsme stihli 
navštívit vojenské muzeum, bitevní loď a severokorej-
skou ponorku. Večer následoval odjezd do Soulu.
Ten už vezmu jen tak hopem. Rozloučili jsme se s naší 
průvodkyní a řidičem autobusu, se kterými jsme strávili 
většinu předešlých dnů a vydali jsme se do zarezervo-
vaného hostelu. V Soulu jsme navštívili vše, co nám tak 
krátký čas na tak velké město dovolil. S tím nám také po-
mohla již dříve zmiňovaná děvčata a jedna šikovná prů-
vodkyně ze Slovenska.
Čas našeho odletu se přiblížil, a tím se skončil i náš pobyt 
v Soulu a vůbec v celé Jižní Koreji. Zpáteční cesta trvala 
o něco déle a vedla opět přes Dubaj. Avšak nejdelší cesta 
byla ta z Prahy do Veselí. Na nádraží už nás čekali rodinní 
příslušníci, kteří si odvezli ty své cestovatele domů. 
Kdybych měl popsat úplně všechno, pravděpodobně 
bych seděl za počítačem ještě dlouho. Avšak myslím, že 
tento krátký výtažek stačí k tomu, abyste nám uvěřili, že 
tam bylo opravdu báječně a že na Jižní Koreu budeme 
ještě dlouho vzpomínat“.

Ladislav Jagoš - Jožíček
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V letošním roce Sboreček žen z Lipova oslaví krásných 
a hojných 20 let své existence. 
Pod pokličkou ve sborečkové kuchyni připravujeme sa-
mostatný pořad na Horňáckých slavnostech 2015.

Horňácká píseň, která nás stále inspiruje a oslovuje tema-
ticky i svou melodií, bude znít v pátečním pořadu věnova-
nému našemu 20. výročí v 19:30 hod  s názvem ,,Zpívám 
si já, zpívám“.  Předvedeme to nejoblíbenější, co v našem 
repertoáru máme.
Doufáme, že třešničkou na dortu bude nové CD Ftáča pre-
létavé, které jsme nahrály spolu s cimbálovou muzikou 
Petra Galečky. Bližší informace najdete na našich webo-
vých stránkách www.sborecekzen.cz.
Do třetice všeho dobrého zveme všechny příznivce a hlav-
ně naše sponzory na pořad věnovaný 

20. výročí založení Sborečku žen z Lipova

Sobota 26. 9. 2015

Sokolovna Lipov

Začátek v 19.30 hod.

Děkujeme všem, kteří nás jakkoliv podporují a těšíme se, 
že ve zdraví spolu s námi oslavíte naše 20- tiny.  

Sboreček žen z Lipova

í k á ý hV l š íí Sbb č k ž Li l í H ňá ká í ň

Sborecek zen z Lipovaˇ ˇ

Zijeme kulturne...
Koncem listopadu loňského roku začala 
fungovat nově složená kulturní komise. 
Ihned jsme se zapojili do činností v obci. 
Organizačně jsme spolupracovali při 
rozsvěcování vánočního stromu před 
obecním úřadem a na schůzi invalid-
ních důchodců. Dále jsme zorganizovali 
vánoční koncert v lipovském kostele. Již 
v letošním roce jsme se spolupodíleli 
s klubem Budulínek na dětském karne-
valu konaném na místní sokolovně. Re-
konstrukce tohoto objektu nám trochu 
nabourala plány na realizaci Dne matek. 
Nakonec jsme vše zvládli v „náhradních“ 
prostorách základní školy. Rovněž jsme 
oslavili spolu s dětmi jejich sváteční den 
dobrodružnou cestou lesem až za slad-
kou odměnou a špekáčkem, který si 
mohly děti opéct u koupaliště. Nádher-
né počasí nás provázelo i na Lipovské 
šlapce, která byla taktéž zaštítěna kultur-
ní komisí. 
Mezi další námi pořádané akce v blízké 
budoucnosti bych rád zařadil Srpnovou 
noc (22. srpna), pořad ke 20. výročí za-

ložení Sborečku žen z Lipova (26. září) 
a Den seniorů (3. října). Jinak připravuje-
me další akce, u nich však zatím nezná-
me přesný termín – výšlap na Radošov, 

divadelní představení v Uherském Hra-
dišti (pravděpodobně září), drakiáda, 
balónky pro Ježíška aj. 

Petr Galečka

ˇ ˇ

Den dětíDen dětí
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Den matekDen matek Dětský karnevalDětský karneval

Koncem března se uskutečnil křest 
prvního cd kapely Huménečko. Na 
tento slavnostní okamžik dorazil 
Ivan Mládek i se svým Banjo bandem 
a cd pokřtil v domě kultury ve Veselí 
nad Moravou. Sál se rychle zaplnil fa-
noušky a zábava mohla začít. U dob-
rého vína nebo piva si mohli všichni 
přítomní posedět a poslechnout pří-
jemnou hudbu. Nejprve vystoupila 
kapela Huménečko a zahrála hity 
z CD s názvem Vrba. Nutno dodat, že 
všechny skladby se příjemně poslou-
chají a většina fanoušků si broukala 
písně s kapelou. Atmosféra byla vyni-
kající a všichni v sále se výborně ba-
vili. Sem tam utrousil něco vtipného 

do mikrofonu také člen kapely David 
Sedlář. Asi o hodinu později přišel na 
řadu křest prvního cd kapely Humé-
nečko - Vrba. Ivan Mládek popřál ka-
pele spoustu úspěchů, prohodil pár 
vtípků a poté se svým Banjo bandem 
začal bavit publikum svými nesmr-
telnými hity. Vtipné texty a komické 
výrazy upoutaly pozornost všech pří-
tomných. Přítomní byli všichni členo-
vé a postupně se na podiu střídali se 
svými vystoupeními. Všichni sklízeli 
ohlušují jásot a tleskání. Některým 
v sále tekly slzy smíchu. Po končení 
představení 
nás ledovala 
after párty. 

Ivan Mládek pokrtil 
první album kapely Huménecko

Jistě se dá konstatovat, že všichni 
přítomní zažili velmi zábavný večer.

luma

ˇ
ˇ
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Lipovský rybník
Mezi Lipovem a Blatnicí se od nepaměti 
rozléhal rybník, kterým začínala sousta-
va pěti rybníků postavených na říčce 
Kozojídce. Rybníky obepínaly úpatí vr-
chu Radošov od lipovského katastru až 
po katastr Veselí-Předměstí. Není přes-
ně známo, kdy a kým byly tyto rybníky 
založeny. Je však zřejmé, že vznikaly 
v bažinaté nivě říčky Kozojídky za úče-
lem chovu ryb. Kozojídka však nebyla 
schopná zajistit dostatečné množství 
vody, proto musela být voda do těchto 
rybníků přiváděna i z Veličky. K tomu byl 
na Veličce využíván tzv. Tasovský stav, 
kterým se přiváděla voda nejen na mlýn 
do Tasova, ale také k rybníkům pod Ra-
došovem. 
První písemný důkaz o existenci těchto 
rybníků je z roku 1482, kdy byla uzavře-
na dohoda ve sporu o vedení vody od 
Blatnice na rybníky veselské a lipovské. 
Spory kolem vedení vody jsou zazna-
menány taktéž v roce 1513. Tyto spory 
o vodu dokazují, že voda byla v této ob-
lasti střeženým a důležitým artiklem. 
Lipovský rybník o výměře cca 50 ha byl 
ve vlastnictví strážnického hraběte. Proto 
byly Lipovjané povinni na rybníku robo-
tovat. Jednalo se o pletení plotů, opravu 
tarasů, prosekávání prohlubní či dováže-
ní plodu. Z roku 1716 existuje zmínka o 
vysazení 30 kop  (tedy 1800 ks) tříletých 

kaprů. V roce 1796 
byl roční výnos 
z rybníka 6q štik 
a 10q kaprů. Z roku 
1728 se dochovala 
kresba, která jedi-
nečně znázorňuje 
jak samotný Li-
povský rybník, tak 
širší okolí včetně 
Blatnice.
V průběhu 19. století však nastává náhlá 
změna. V roce 1812 byl Lipovský rybník 
spolu s ostatními rybníky na Kozojídce 
vypuštěn. Důvodem byl „hlad“ po nové 
zemědělské půdě a patrně také celkový 
úpadek rybníkaření, což dokládá v této 
době zrušení i dalších rybníků v okolí, 
např. v Tvarožné Lhotě či Kněždubu.  
Po vypuštění sloužil Lipovský ryb-
ník jako pastvina pro hovězí dobytek 
a koně. Jen sušší místa byla využívána 
jako orná půda. Takové využívání do-
kládá mapa stabilního katastru z roku 
1827. Od roku 1877 se i pastvina začíná 
přeměňovat na pole postupným rozdě-
lováním půdy mezi gruntovníky. V roce 
1880 již mělo 12 lipovských občanů pro-
pachtováno půdu v místě rybníka. Ten-
to proces byl urychlen na počátku 20. 
století, kdy založením vodního družstva 
byla celá plocha bývalého rybníka od-

vodněna a přeměněna na ornou půdu. 
Pozemkovou reformou ve dvacátých 
letech minulého století byla konečná 
přeměna této plochy na ornou půdu za-
vršena prodejem půdy do soukromého 
vlastnictví. Rybník tak zůstal jen názvem 
polní tratě, která na původní využívání 
tohoto místa nechala dávno zapome-
nout. Vždyť od vypuštění Lipovského 
rybníka již uběhlo víc jak 200 let. 
Tímto konstatováním by mohlo vy-
právění o historii Lipovského rybníka 
skončit. Kolo dějin se však pootočilo 
a  naskytla se ojedinělá příležitost na 
tuto dávnou historii navázat.
Může za to především  komplexní po-
zemková úprava, která byla na našem 
katastru  ukončena v roce 2014. Díky ní 
se podařilo připravit obecní pozemek 
o rozloze 17,5 ha právě v  místě bý-
valého rybníka. Tato plocha bývala 
v posledních letech pravidelně zaplavo-
vána, neboť již dosluhují odvodňovací 
systémy, které naši dědové a pradědové 
s velkým úsilím a odhodláním budovali 
v očekávání lepších časů. Ty však pro ně 
nepřišly. V té době nemohl nikdo tušit, 
že soukromé hospodaření brzy vystřídá 
kolektivizace zemědělství. Plošné od-
vodnění pozemků v kombinaci s velko-
plošným plně mechanizovaným a che-
mizovaným hospodařením se neblaze 
projevilo jak na krajině, tak  na samotné 
orné půdě, jejíž kvalita se ztrácí stejně 
jako voda, která v této oblasti začala 
citelně chybět. Jen lepší hospodaření 
s vodou může v této oblasti znovu 
ozdravit nemocnou krajinu. Této sku-
tečnosti si byli vědomi i projektanti, kte-
ří zde navrhli plochu k zadržování vody, 
která jinak z tohoto území rychle odté-
ká nejprve podzemním potrubím a ná-
sledně napřímeným tokem Kozojídky. 

Soustava rybníků na Kozojídce na Mullerově Soustava rybníků na Kozojídce na Mullerově 

mapě z roku 1720mapě z roku 1720

Již vypuštěný Lipovský rybník na mapěJiž vypuštěný Lipovský rybník na mapě
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Lipovský rybník na kresbě z roku 1728Lipovský rybník na kresbě z roku 1728

V současné době probíhá na obecním 
pozemku  budování vodní plochy, která 
má být dokončena na podzim letošního 
roku. Celé dílo je plně hrazeno z evrop-
ských fondů, což byl hlavní předpoklad 
realizace této akce. 
Po 200 letech se tak znovu mezi Lipo-
vem a Blatnicí objeví vodní plocha, kte-
rá do těchto míst bezesporu patří. Ne-
půjde již o rybník s intenzivním chovem 
ryb, ale o mokřad, který bude prospěšný 
svou  existencí  zdejší krajině, zvířatům 
i lidem. 
Nezbývá než si přát, aby budovaná vod-
ní plocha splnila očekávání těch, kteří 
prosadili její vznik a současně přesvěd-
čila ty, jenž dnes o jejím smyslu pochy-
bují.

Bohumil Jagoš

Sbor dobrovolných hasicu Lipov
Nejdříve něco málo z ohlédnutí  za uplynulým rokem.
Náš perný rok 2014 začal „ Dnem Integrovaného  záchran-
ného  systému“  pro žáky Základní školy Lipov, ale nejen 
pro ně, taky pro ty nejmenší  i pro  dospěláky. 
Na to jsme pokračovali dětským dnem, který byl věnován 
dětem k jejich svátku, mezi tím jsme se zúčastnili
dne dětí v Uníně na Slovensku. 
Potom začala spousta práce – oprava ,,hasičárny“ dílo pro-
váděné fi rmou, ale také pro nás spousta práce, kterou fi r-
ma neprováděla, ale vše se podařilo. V době, kdy nebylo 
ještě vše hotovo, jsme stihli  uspořádat hodovou zábavu. 
Závěrem roku jsme vše zbilancovali na výroční schůzi. 
Možná se děly ještě jiné události, ale na ty jsem si ani ne-
vzpomněl  - nebyl v tom však úmysl. Akcí máme hodně 
a  na každou  si člověk nevzpomene.
Vlastně ještě dvě důležité věci se staly. Proběhly volby SDH 
Lipov do dalšího období. Starostou našeho sboru  je zvo-
len  p.František Mikeska  a velitelem sboru je p. Martin Čaj-
ka. Uzavřeli jsme  družbu s hasiči obce Unín ze Slovenska. 
Naše sbory se nějakou dobu poznávaly, ale teď si dovolím 
říct, že jsou z nás dobří přátelé.
Musím taky vzpomenout spolupráci s ,,Obcí Lipov“,však 
víte, je to jak mezi lidmi,někdy to ,,drhne“, ale pak se vy-
jasní a jede se dál. Tímto děkuji vedení obce  za celý sbor 
a těšíme  se na další spolupráci v ,,dobrém duchu“.
V loňském roce jsme měli 19 zásahů. Tak si myslím, že 
loňský rok byl perný, a proto bychom chtěli letos trochu 
polevit, ale na druhou stranu bychom chtěli, a snad se to 
podaří, vymalovat  interiér hasičské zbrojnice. Vše máme 
nové a zbývá nám už jen  to vymalování.
V letošním roce jsme  s Unínskými hasiči  byli v Šaštíně na 
hasičské pouti oslavy sv. Floriána. Opět jsme přijali  pozvá-
ní naším družebním sborem v Uníně na jejich dětský den 

a zároveň jsme  byli požádáni  o pořadatelskou výpomoc 
při soutěži, kterou pořádají  každý  rok s názvem  ,, Unínské 
samohyby“.  Měla by to být soutěž  malotraktorů domácí 
výroby.  I letos  budeme opět pořádat páteční hodovou 
zábavu, na kterou  už předem všechny srdečně zveme.
Samozřejmě nás čeká několik školení, stejně jako každý 
rok. Taktéž doufám, že nám vyjde jednodenní stáž  našich 
hasičů na stanici ve Veselí nad Moravou,  tak jako vloni.
Jako velitel SDH Lipov  jsem se zúčastnil námětového cvi-
čení, ke kterému jsem byl vyzván v rámci Integrovaného 
záchranného systému, k hledání pohřešované osoby. Toto 
cvičení proběhlo v Kelčanech u Kyjova a bylo zajímavé 
a velmi náročné. Cvičení se zúčastnilo asi 150 policistů 
a hasičů jak profesionálních, tak i dobrovolných.
V letošním roce měla naše jednotka zatím 3 výjezdy 
a zvlášť ten poslední z 1.4. byl velmi náročný.
Závěrem chci říct, že bychom rádi přivítali mezi sebe nové 
členy. Pokud  máte zájem, přijďte mezi nás, budete vítáni!  
Na letošek mnoho plánů není, ale kdo ví, co nám zbytek 
roku přinese.

Čajka Martin – velitel SDH Lipov

ˇ °
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Obcanské sdruzení zdravotne postizených 
obcanu Lipov

Jubileum – 70 let spolecného zivota

I za pouhých pět měsíců můžeme vykázat pravidelnou 
činnost. Obvykle první čtvrtek v měsíci se sejde výbor, 
aby řešil problémy našeho věku. Navštěvujeme členy – 
jubilanty s malým dárkem, ale důležitější je popovídat si 
a zavzpomínat.
Na výroční členské schůzi byla stoprocentní účast. Ta-
nečky, zpěv a básničky dětí z mateřské školy nás potěšili. 

ˇ
ˇ °

ˇ ˇ ˇ

17. ledna letošního roku manželé Anna a František Maňá-
kovi, Lipov č.p. 139 oslavili obdivuhodné a krásné životní 
jubileum – 70 let společného života.
Oba manželé se narodili v Lipově a žijí zde nepřetržitě do-
dnes. Pan František celý život pracoval v zemědělství. Nej-
prve jako traktorista, později ve vinohradnické skupině a to
i v důchodovém věku, kdy hlídal vinohrady. 
Paní Anna pracovala krátce v zemědělském družstvu a poz-
ději už si ji mnozí z nás pamatují jako paní uklízečku na zá-
kladní škole v Lipově.
Ve svém volném čase pan František v mládí jako člen Sokola 
hrával ochotnické divadlo a dokud mu síly dovolily, pečoval 
také o svůj vinohrad. 
Manželé Maňákovi spolu vychovali tři děti a v současné 
době se těší ze čtyř vnoučat a devíti pravnoučat.
U příležitosti jejich krásného a vzácného jubilea jim pevné 
zdraví a ještě hodně společně strávených chvil přišli popřát 
také zástupci Obce Lipov, ke kterým se připojují všichni za-
městnanci Obce Lipov a tvůrci Lipovských lístků.

ˇ ˇ

Tuto pozornost jim oplatíme na Den dětí, kdy je navštíví-
me ve školce.
Jaro jsme přivítali nákupem sazenic zeleniny, květin 
a keřů na prodejním trhu ve Věžkách. V červenci nás 
čeká zájezd za kulturou do Lednice, na který zveme 
i nečleny.

Výbor OSZPO
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Charita Veselí nad Moravou  připravuje pro  seniory na DPS v Lipově  

pravidelné dopolední setkání s kávou.  

Takhle se baví naši senioři - výroba dekorací k výzdobě DPS.

Den otevrených dverí
 Agrolip a.s. vás srdečně zve na Den otevřených dveří, který se koná dne 29. srpna od 13. hodin 

do 19.hodin. Již třetím rokem si můžete přijít ochutnat dobré vínko, k poslechu a tanci zahraje 

cimbálová muzika. K dispozici budou sudová i lahvová vína. Můžete ochutnat cca. 30druhů 

lahvových vín. K dispozici bude také burčák. Najdou zde vyžití také děti, připraven bude 

skákací hrad. Všichni přítomní mají možnost prohlídky sklepního hospodářství zdarma. Ve 

vinotéce bude možnost zakoupení lahvových a sudových vín a také první burčák. 

ˇ ˇ
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Lucie Maňáková dovedla mladé há-
zenkářky z SKH Velká nad Veličkou 
na konec sezony na prvním místě 
v tabulce v jihomoravském kraji. Ne-
jen, že děvčata vyhrála soutěž, také 
posbírala cenné kovy kde se jen dalo! 
Na vítězné vlně se družstvo mladších 
žákyň pohybuje již od začátku sezo-
ny. Ve zkratce: 3.místo Handballeshop 
Cup Vršovice Praha, 2.místo O pohár 
jižního města Praha, 1. místo O pohár 
Horňácka, 6. místo ze 48týmů z celého 
světa na Prague Handball Cupu, nej-
větším turnaji u nás. Děvčata se utkala 
s družstvy z Francie, Švédska, Dánska 
atd… vítězné tažení družstvo ukončilo 

Lucie Manáková, Pavel a Andrea Trýskovi 
dovedli devcata z Velké nad Velickou úspešne na konec sezony

ˇ
ˇ ˇ ˇ ˇ

7. 6. turnajem v Kynžvartu, kde jako 
jediné družstvo porazilo všechny sou-
peře, obsadilo 1.místo a získalo Pu-
tovní pohár spolu s pomocí družstva 
starších žákyň, které na turnaji ob-
sadili 4. místo. Také Pavel Trýska spo-
lečně s manželkou Andreou odvedli 
výbornou práci. Trenéři starších žákyň 
v soutěži jihomoravského kraje do-
vedli děvčata na 3. místě. Dále 2. místo 
na Handballeshop Cupu v Praze Vršo-
vicích, celou sezonu si výborně vedla 
děvčata v žákovské lize. Vyhrála domá-
cí turnaj ve Velké nad Veličkou. Celko-
vě můžeme zhodnotit tento rok jako 
vynikající jak pro děvčata tak pro tre-

néry. Udržujeme se už nějaký ten rok 
na špičce republiky a letos jsme laťku 
ještě o něco zvedli. Máme vynikající 
brankářky a velmi talentovaná děvča-
ta ve všech kategoriích. Do klubu již 
patří sportovci z Lipova – Mariana Ko-
pecká, Adélka Kopecká, Klára Maňá-
ková či děvčata Knotkovy. Jsme velice 
rádi, že mladé házenkářky netvoří už 
jen hráčky z Velké, máme děti také 
z Louky, Veselí nad Moravou, Strážni-
ce, Javorníka či Suchova. Budeme se 
i nadále snažit odvádět co nejlepší 
výsledky a budeme rádi, když se klub  
rozšíří o další mladé naděje.

luma

Ména
Anča, Kača,Maryna, Joža, Jura, Francek…
To sú obyčajné ména, keré sa dávaly roky rokúcí. Včil je to ja-
kýchsi vymysleností, plance sa to a je s tým enom patálija.
Seďá dědáčci na uavce, pukajú z fajek, rečnujú, mezi tým upl-
úvajú na zem. „ To zas bude legrútú.
Naši Francké majú rodinu. Narodiu sa ím chuapec. Ale to méno 
má jakési divné. Menuje sa Dugoš.  (Luboš). Druhý dědáček 
povidajú: „Aj naší majú chuapca. Ale ten má takové méno, že 
ho ešče nikdo nemá. A jak ho teda menujú. Menujú ho Kufrík.“ 
(Květoš).
„Ná súsedo, už sem ťa dúho neviděua, co desi děuáš? Ále, šak 
sem nebyua ani doma. Naší majú děvčicu, tož sem sa tam 
jeua podívat. Ale to méno co jí dali. Sodoma, Gomora, že préj 
Hergóta.  (Hermína). Nale to nic néni. Naší majú chuapca, ale 
jak ho pomenovali. Aj sa to haňbím  vyréct. Tož jak mu ríkajú? 
Prectav si, že préj Vritisuávek.“  ( Vratislav).
Ríkajú strýc: „ Tož už su dědú od naších muadých. Majú děvči-

cu, alo mórdek to jí ale dali méno.
Hérdycha je to. (Erika). Šak si to ani zapamatovat nemožu, 
snád si to budu moset napsat na futra.“
Koncaré sa ptajú babičky: „ Tož co majú vaši muadí? Děvčicu, 
ale nemožu si spomět jak sa menuje. 
Bodaj Gerbera, lebo jak.“ (Gabriela).
Je po svátku svatéj Anny. Děvčata majú pokluděné aj podóje-
né. Šly si chvilku sednút na kuady. Vykuádaly si aj si zaspívaly. 
Došua reč aj na svátek. Děvčata sa chválily co kerá dostaua. 
Jedna ríká: 
„Já sem dostaua na jupku“, druhá na zástěru, nekeré šáteček. 
Enom jedna děvčica neríkaua nic.
„Aničko, tys co dostaua ke svátku?“. Dívaua sa do zemi a enom 
vyhrkua: „ Já sem dostaua od tatíčka kosisko.“

Ať je méno takové lebo makové, huavně aby byu jeho nositel 
„čuověk!“
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Velká nad Veličkou  16. 7. - 19. 7. 2015V lkkáááááááááááá d V ličk 16 7 19 7 2015lkkááááááááááá d l čk

Program Hornáckých slavností 2015ˇ
Čtvrtek 16. července

17:00 Budova obecního úřadu – vernisáž výstav
Výstava fotografi í Ferdinanda Bučiny

Horňácko ve 40. letech minulého století
Připravil Tomáš Rasl
Výstava fotografi í krojovaného průvodu z HS 2014

„Hore Velkú malovaná dłážka“
Připravily Věra Častová a Hana Procházková
Čtyři roční období

Výstava fotografi í
Připravila Inka Sladká
Naše děcka

Výstava krojovaných fi gurín 
Připravily Markéta Lukešová a Magdalena Maňáková
 
Pátek 17. července

10:00 Kulturní dům Hrubá Vrbka – výstava
Historie zpracování konopí na Horňácku

Připravila Obec Hrubá Vrbka

17:00 Válcový mlýn Antonína Nováka ve Velké – vernisáž výstavy
Horňácké múzy - Ornament

Výstava dětských prací z letních tvořivých dílen, loutkové a ta-
neční představení
Připravil spolek pro Horňácko Futra

19:30 Horňácký stadion
Zpívám si já, zpívám

Pořad věnovaný 20. výročí Sborečku
Připravila Jana Karásková a kolektiv

21:00 Horňácký stadion
Byli hudci, byli…

Vzpomínkový pořad na horňácké cigánské muzikanty
Připravili Jiří Miškeřík a Antonín Vrba 

Sobota 18. července

9:00 Velické náměstí
Tradiční jarmak

Připravily Ilona Janošková, Maria Tomčalová a Martina Zálešáková
V rámci jarmaku se uskuteční výstava drobného zvířectva.
Připravili veličtí chovatelé

14:00 U kostelních hradeb
Falešná si, galánečko moja

Pořad tanečního souboru Kuželovjan
Připravila Klára Kostelanská

15:00 Válcový mlýn Antonína Nováka ve Velké
Repríza loutkového a tanečního představení dětí z letních 

tvořivých dílen

Připravil spolek pro Horňácko Futra

15:00 Kulturní dům Velká nad Veličkou
Folklor trochu jinak…

…na jevišti i fi lmovém plátně

Připravil Petr Pavlinec

16:00 Dům č. p. 166
Zpívajme a hrajme, vinšujme a spomínajme

Program Horňáckého mužského sboru a jeho přátel
Připravil Horňácký mužský sbor

17:30 Válcový mlýn Antonína Nováka ve Velké
Supí škrek

Zapomenuté sedlácké

Připravila Horňácká cimbálová muzika Libora Supa 

19:00 Horňácký stadion
Čí je to svaďbička

Pořad dětských souborů a cimbálových muzik
Připravila Irena Mikesková a kolektiv

21:00 Horňácký stadion
Była vojna turecká

aneb vojny v písních vyzpívané
Připravila Anna Šajdlerová

Po skončení programu bude následovat 
Zbojnický večer

Připravil Antonín Vrba

Neděle 19. července

9:00 Velické náměstí
Tradiční jarmak

Připravily Ilona Janošková, Maria Tomčalová a Martina Zálešáková

10:30 Kostel Sv. Maří Magdalény
Slavná mše svatá – Patrocinium

11:30 Velické náměstí
Koncert dechové hudby Veličanka

14:00 Kuželovský větrný mlýn
Na tej úce, na zelenej

Pořad věnovaný studánkám na Horňácku 
Připravili Petr Kostelanský, Pavel Pomykal a Milan Prachař

V jednotlivých pořadech účinkují soubory, cimbálové muziky, 
skupiny a sólisté z Horňácka.

Hlavní pořadatel:

Obec Velká nad Veličkou ve spolupráci s Programovou radou 
Horňáckých slavností.
Tato akce se koná díky podpoře obcí Horňácka.
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Vratme se ješte jednou k veršumˇ´ °
V minulém čísle jsme nedopatřením nejmenovali autora veršů z knížky Abeceda boží lásky. Je jím pan František 

Jagoš, Lipov č.p. 23, náš bývalý pan starosta.Pozitivní vztah k životu vyjádřil v básni pod písmenem R.

Blankytná  modř květiny, kterou najdete u každé cesty, 
se líbí autoru, který chce být utajen.

ČEKANKY

Ty modré kvítky u cesty
jsou prý zakleté nevěsty.

Proč tady stojíš, čekanko?

Snad  se můj milý toulavý
na chvíli u mě zastaví,

polaská, obejme či políbí.

Pak jako vítr
mizí vdál.

Proč on by u cesty
se mnou stál?

Jsme všude, krásné
hlavně po ránu,
když kapka rosy

modré oči omyla.

Tak sbohem,
krásko, má milá.

Ty ostatní už čekají
u každé cesty na kraji.

Nezkusil si někdo z vás nebo vašich dětí také zaveršovat? 
Rádi otiskneme vaše dílko v příštím čísle.

J.V.

RADOST 

je jako léčivá bylina.
Opatrujte ji a neztrácejte

ani přes zármutky,
které v sobě nosíte.

Protože se vyhýbáte oběti,
skutečná radost

se od vás vzdaluje.

Ona je vaší zaslíbenou zemí.
Já vás zbavím všech smutků,

abyste přede mnou
plesali a jásali.

Bolest
může trvat jen chvíli,
ale radost  z vítězství

lásky a dobra
bude vás blažit věčně.

Při čtení následujících veršů se hlavně starší generace 
v myšlenkách vrátí do vesnice dávných let
(kniha Mezi dvěma světy, autor Jan Pavlík)

ZPĚV KRAJE

Kde je ta víska mého mládí
Chaloupek skrčených pod dochem

Rejů skotačivých
copatých děvčátek
na pútec česaných.

Kde jsou dny laskavých větrů
sušící zpocená čela

při závodění na silnici
Slze nevyplakaných
pro odraná kolena

kde je čas praskání bičů
jimiž vozkové poháněli
koně či krávy do kopce
ke větráku a na Vrcha
Kde je symfonie zvuků

jimiž zpívaly kolebiny Vojšic
zpěv ptáků 

a táhlé písně kosců
Je to jen vzpomínka

jež zněla v srdcích otců
Však zní mi stále ve větru
když nastavím mu tvář.

e u a dé cesty,,y,,y,yyy,,y,,,yyyyyyyyyyyyyyyyyy

ý

po

PP

J

.
ají
raji.

yy

m

V m

Jago

Proto
sk

se odd 

Ona je vaší za
Já vás zbavím vš

abyste přede
plesali a jása

Bolest
může trvat jen chvílílílílílílílílílílílílííílí iiii
ale radost  z vítě

lásky a d
bude vá

Při čtení následu
vv mymyšlšlenenkák c
(kniha M(k

Kde j
Chaloupek sk

Rejůj  skota
copatých děvčát
na pútec česaných.

Kde jsou dny laskavých větrů
sušící zpocená čela

při závodění na silnici
Slze nevyplakaných
prproo ododraranáná kkololenen

kde je čas praskání
jimiž vozkové po
koně či krávy d
ke větráku a
Kde je symf
iž zpívaly

zp
a táh
Je t

ež 

ha Mezkniha(kn

Vša
kd

K
jimiž

J
je

Vš

dá á Ob í úř d Li ákl d

ů
jšic

ů
ru
ř.

dem 550 ks. Vychází 2x ročně.
tiskarnabrazda

d

p m čísle.
J.V.


